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سرمقاله

ضرورت ایجاد سپر روانی-اقتصادی 
برای مردم

ادامه از صفحه یک
تجربه روسیه نمونه ای قابل تأمل است. این کشور 
علی رغم درگیری مستقیم در جنگی فرسایشی و 
مواجهه با شدیدترین تحریم های اقتصادی تاریخ 
معاصر، توانسته است با اتخاذ سیاست هایی نظیر 
کنترل سرمایه، الزام شرکت ها به فروش ارز حاصل 
از صادرات، و تغییر جهت گیری تجاری به سمت 
اقتصادی  فروپاشی  از  قبولی  قابل  حد  تا  شرق، 
جلوگیری کرده و ثبات نسبی را در بازارهای داخلی 
خود، به ویژه در زمینه کالاهای اساسی، حفظ کند. 
البته نباید از یاد برد که روسیه خود تولیدکننده 
عمده انرژی و غلات است که این امر به عنوان یک 

مزیت ذاتی به کمکش آمده است.
با  کشور  این  است.  ترکیه  کشور  دیگر،  مثال 
وجود تورم بسیار بالا و سیاست های پولی نامتعارف 
ابزارهایی  با  است  کرده  تلاش  اخیر،  سالیان  در 
مانند افزایش حداقل دستمزدها، ارائه بسته های 
حمایتی و یارانه ای، و همچنین تلاش برای جذب 
تنش های  وجود  با  )حتی  خارجی  سرمایه گذاری 
سیاسی(، از سقوط کامل قدرت خرید بخش هایی 
از جامعه جلوگیری کند. هرچند این سیاست ها 
بلندمدت  در  آن  پایداری  و  دارد  منتقدان جدی 
برای  تلاش  نشان دهنده  اما  است،  تردید  محل 

مدیریت بحران در سطح معیشت مردم است.
در سطحی دیگر، کشورهایی مانند کره جنوبی 
 ،۱۹۹۰ دهه  اواخر  در  آسیا  مالی  بحران  از  پس 
و  بانکی  نظام  در  عمیق  ساختاری  اصلاحات  با 
شرکت های بزرگ )چبول ها( و افزایش شفافیت، 
توانستند اعتماد داخلی و بین المللی را بازگردانند 
و اقتصادی مقاوم تر بسازند که کمتر از تکانه های 

سیاسی مقطعی آسیب ببیند.
در نهایت، آنچه مردم بیش از هر چیز به آن 
نیازمندند، امنیت روانی است؛ اطمینان از اینکه 
فردایشان به واسطه یک خبر سیاسی یا یک توئیت 
ویرانگر  تغییرات  دستخوش  دنیا،  سوی  آن  از 
نخواهد شد. این امنیت روانی، پیش نیاز هرگونه 
و  سرمایه گذاری  خانوادگی،  و  فردی  برنامه ریزی 
کارآفرینی است. دولت ها مسئولیت دارند این سپر 
حمایتی و اطمینان بخش را برای شهروندان خود 

فراهم کنند.

خبر

اخبار

محمدرضا عارف: 
حداقل معاملات ایران و ازبکستان 

به ۲ میلیارد دلار می رسد
معاون اول رئیس جمهوری گفت: با مذاکراتی که 
با نخست وزیر ازبکستان در ایروان داشتیم و امروز 
نیز تداوم یافت، در آینده کوتاهی کف معاملات 
میان دو کشور را به ۲ میلیارد دلار خواهیم رساند.

ایسنا، محمدرضا عارف در همایش  به گزارش 
تجاری ایران و ازبکستان با بیان اینکه دو کشور 
اشتراکات تاریخی و فرهنگی بسیاری هستند که 
یادآور  همکاری هاست،  توسعه  برای  سرمایه ای 
کشور  دو  هر  ازبکستان  استقلال  بدو  از  شد: 
همکاری های گسترده تجاری و اقتصادی داشته اند 
که در سال های اخیر پویا و رو به  رشد بوده است. 
حجم تجارت دو کشور در سال ۲۰۲۴ به میزان ۵۰۰ 
میلیون دلار بود که البته این روابط قابلیت توسعه 

بیشتری دارد. 
وی افزود: روابط دو کشور قابلیت ارتقا دارد که با 
افزایش شناخت ظرفیت ها و ایجاد ارتباطات میان 
فعالان اقتصادی و بهره گیری بهینه از ظرفیت ها و 
با مذاکراتی  امکان پذیر است.  رفع موانع پیش رو 
که با نخست وزیر ازبکستان در ایروان داشتیم در 
آینده کوتاهی کف معاملات میان دو کشور را به ۲ 

میلیارد دلار خواهیم رساند.
عارف ادامه داد: اولویت اصلی سیاست خارجی 
ایران توسعه روابط با کشورهای همسایه و منطقه 
روابط  همه جانبه  توسعه  راستا  این  در  که  است 
نشست  است.  ویژه  اهمیت  دارای  ازبکستان  با 
روز  که  کشور  دو  اقتصادی  مشترک  کمیسیون 
و  بخش خصوصی  نمایندگان  با حضور  گذشته 
دولتی در تهران برگزار شد، سازوکاری موثر برای 
توسعه روابط محسوب می شود. با اراده مسئولان 
دو کشور و اجرای مفاد سند این کمیسیون می تواند 
و  تجاری، علمی  اقتصادی،  روابط  ارتقای  و  رشد 

فرهنگی را در پی داشته باشد.
برای  کرد:  تاکید  رئیس جمهوری  اول  معاون 
توسعه روابط تجاری دو کشور ضروری است موانع 
حذف شود، بخش خصوصی دو کشور فعال شود 
و زیرساخت های لازم را فراهم کنیم. تسهیل نقل و 
انتقلات بانکی، امور گمرکی و ترانزیت کالا و کاهش 
هزینه های حمل و نقل از جمله موارد لازم در این 
روابط  در  نقل  و  حمل  و  ترانزیت  است.  زمینه 
تجاری دو کشور موثر است و باید در جهت رفع 

موانع این مسیر تلاش کنیم.

سرلشکر باقری: 
هیچ تهدیدی علیه ایران بی پاسخ 

نمی ماند

رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با بیان اینکه 
برای دفاع از منافع ملی و خلیج فارس آماده ایم، 
گفت: نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران، 

برای هر شرایطی آمادگی کامل دارند.
به گزارش ایسنا به نقل از دفاع پرس، سردار 
سرلشکر پاسدار محمد باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح جمهوری اسلامی ایران، که برای 
بازدید از یگان های رزمی و عملیاتی و همچنین 
ارزیابی میزان آمادگی نیروهای مسلح در استان 
با  نظامی  پایه  بلند  هیئت  رأس  در  هرمزگان، 
همراهی امیر سرلشکر سیدعبدالرحیم موسوی 
فرمانده کل ارتش و امیر دریادار شهرام ایرانی 
بندرعباس  وارد  ارتش،  دریایی  نیروی  فرمانده 
شده در جمع فرماندهان نیروی دریایی راهبردی 
ارتش در منطقه یکم دریایی امامت ارتش اظهار 
کرد: این سفر به منطقه خلیج فارس، تنگه هرمز 
و دریای عمان، با هدف ارزیابی وضعیت عملیاتی 
منطقه و همچنین میزان آمادگی های نیروهای 
نیروی  ویژه  به  ایران  اسلامی  مسلح جمهوری 
دریایی راهبردی ارتش و سپاه پاسداران، در دفاع 
از آب های سرزمینی و آب های بین المللی و منابع 

ملی کشورمان است.
جمهوری  مسلح  نیروهای  ستادکل  رئیس 
لازم  بررسی های  کرد:  تصریح  ایران  اسلامی 
اجرای  برای  آمادگی  برای  میدانی  صورت  به 
طرح های عملیاتی گوناگون در جریان این سفر 
اتفاق خواهد افتاد و نیروهای مسلح کشورمان 
برای هر شرایطی در آمادگی کامل هستند و هیچ 

تهدیدی بی پاسخ نمی ماند.

قالیباف: 
باید کوشید کارایی و کارآمدی دین 

در اداره جامعه را به اثبات رساند
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: براساس 
یکصدمین  بزرگداشت  در  انقلاب  رهبر  پیام 
سالگرد بازتاسیس حوزه علمیه قم ، باید کوشید 
کارایی و کارآمدی دین در اداره جامعه را به اثبات 
رساند هدفی که جز به پشتوانه حوزه های علمیه 

میسر نخواهد شد.
به گزارش ایسنا، محمدباقر قالیباف در جلسه 
با  خود  دستور  از  پیش  نطق  در  امروز  علنی 
تبریک ولادت امام رضا )ع( گفت: به همه مردم 
عزیز ایران مجددا این ایام را تبریک می گویم و از 
همه محبین ایشان طلب دعا برای انجام وظیفه 

بهتر در خدمت به مردم دارم.
وی در ادامه بیان کرد: پیام رهبر حکیم انقلاب 
بازتاسیس  سالگرد  یکصدمین  بزرگداشت  در 
حوزه علمیه قم یک متن دقیق و جامع بود که 
دستاوردهای تأثیرگذار این حوزه را از تشکیل تا 
امروز با نگاهی جدید برشمرده است و نقشه راه 
تحول برای رسیدن به حوزه پیشرو و سرآمد را به 

زیبایی تبیین کرده است.
و  محققان  عالمان،  کرد:  اضافه  قالیباف 
در  فقط  نه  دست اندرکاران  و  نظران  صاحب 
حوزه های علمیه بلکه در دانشگاه و در کل نهاد 
علم کشور با دقت در مضامین این پیام به نکات 

ارزشمندی خواهند رسید.
وی تاکید کرد: ایشان در این پیام مهم ترین 
وظیفه حوزه را بلاغ مبین دانستند و آن را تنها 
محدود به تبلیغ ندیدند بلکه آن را دامنه ای بزرگ 
گستره ای  بلاغ،  این  دامنه  فرمودند  و  انگاشته 
وظایف  تا  توحیدی  والای  معارف  از  عظیم 
شخصی شرعی و از تبیین نظام اسلامی و شاکله 
و وظایف آن تا سبک زندگی و محیط زیست و 
بسی عرصه ها و زوایای دیگر حیات بشری است. 
شاید بتوان تعبیر بلاغ مبین را به منزله شاه بیت 
پیام رهبری تلقی کرد و این مفهوم را مهم ترین 
مسئله و روح حاکم بر سراسر این پیام ایشان 

انگاشت.
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: به نظر 
می رسد بلاغ مبین در پیام ایشان به معنای این 
است که انسان چیزی از دین را فروگذار نکند و 
تلاش کند که دین را با همه ظرفیتش در جامعه 
محقق سازد. بر پایه همین جنبه از پیام رهبری  
است که باید کوشید کارایی و کارآمدی دین در 
اداره جامعه را به اثبات رساند، هدفی که جز به 

پشتوانه حوزه های علمیه میسر نخواهد شد.

علیرضا زاکانی شهردار تهران زیر سایه اصلاح قانون 
انتخابات شوراهای شهر و روستا توانسته یکسال دیگر 
و تا خرداد سال ۱۴۰۵ در ساختمان بهشت باقی بماند. 
با این وجود به نظر می رسد این تمدید یکساله برای او 
کافی نیست و دیده ها و شنیده ها بر این اساس است 
که زاکانی تصمیم دارد یک دوره دیگر نیز حضور خود در 

شهرداری تهران را تمدید و تضمین کند. 
به گزارش خبرآنلاین او که همواره در انتخابات های 
ریاست جمهوری با ردای پوششی بودن نقش مکمل 
کاندیداهای اصولگرایان را قبول کرده بود حالا سودای 
دیگری در سر دارد، سودایی از جنس تضمین حضور 

دوباره خود در شهرداری.
اما و اگرهای حضور زاکانی در خیابان بهشت

و  اما  با  ابتدا  از  تهران  در شهرداری  زاکانی  حضور 
زاکانی  منظر  از  بود. شهرداری  همراه  زیادی  اگرهای 
دیگر  های  طیف  از  برخی  و  حامیانش  و  نزدیکان  و 
بود.  زاکانی،  بودن  پوششی  کاندیدای  برای  اصولگرا، 
ابهامات قانونی صدای بسیاری از چهره های مختلف را 
در آورد اما زاکانی به پشت گرمی نهادهای پیدا و پنهان 

شهردار باقی ماند.
عملکرد او در شهرداری تهران در نزدیک به ۴ سال 
گذشته هم پر ابهام بود و هم حاشیه ساز. از ماجرای 
تونل حجاب بان ها تا راه اندازی اتاق توبه در ایستگاه 
مترو تجریش. فراتر از این مسائل، مدیریت شهری 
زاکانی حتی صدای نقد اصولگرایان را هم بلند کرده 
و شهرداری اش به یکی از گسل های بین طیف های 

مختلف اصولگرایی تبدیل شده است.
وقتی نمایندگان مجلس دوازدهم در اسفندماه سال 
گذشته طرح پرسرو صدایی را تصویب کردند که طبق 
آن، ۲۷ خرداد ۱۴۰۵ دوره ششم شوراهای اسلامی شهر 
و روستا پایان  یابد و دوره هفتم شوراها آغاز شود، زاکانی 
ادامه  علیه  منتقدانش  که  بود  اصلی ترین شهرداری 

حضور او در شهرداری موضع گرفتند.
این مدت حضور  این قانون، در طول  بر اساس 
شهرداران و دهیاران در شهرداری ها و دهیاری ها 
نیز تمدید می شود. البته در این میان مساله دیگری 
نیز مطرح شده و برخی معتقدند بر اساس قانون 
دوره مدیریت قانونی شهردارها بعد از کسب رای 
و  اعضای شورای شهر چهار سال است  از  اعتماد 
درصورت تداوم عمر شوراها دوره مدیریت شهردارها 
قابل تمدید نیست و شهردار باید مجددا از اعضای 
شورای شهر رای اعتماد بگیرند. مهدی چمران رییس 
شورای شهر تهران اخیرا گفته است که » ]با توجه به 
تمدید دوره شوراهای شهر و نزدیک شدن به پایان 
داریم  تهران[  شهرداری  مدیریت  چهارساله  دوره 
شرایط را بررسی می کنیم که ]ادامه مدیرت شهرداری 
نیاز به رای اعتماد دارد یا خیر[، در نتیجه اگر که 
از  باشد  تردید  تهران مورد  ادامه مدیریت شهردار 
مجلس شورای اسلامی استفسار می کنیم، اگر نباشد 
و موضوع مشخص باشد دیگر نیازی به استفساریه 

نیست.«
دو راه پیش روی زاکانی

علیرضا زاکانی دو گزینه رو به روی خود دارد؛ نخست 
این که باید دوباره از شورای شهر رای اعتماد بگیرد و یا 

این که شهرداری او ادامه دار خواهد بود .
بر اساس شنیده های خبرآنلاین زاکانی و برخی از 
طیف های اصولگرا می خواهند در شرایطی که دولت 
را از دست داده اند با تمام توان هم ترکیب سیاسی 
شورای شهر بعدی را در اختیار خود نگه دارند و هم 
مهمتر از آن با ابزارهای مختلف زمینه برای شهرداری 
مجدد زاکانی مهیا کنند. در این شرایط یک سال فرصت 
دارد تا بستر تداوم حضور خود در شهرداری را بعد از 

خرداد ۱۴۰۵ مهیا کند. 

تهرانی که به یکباره دوست داشتنی شد!
شهرداری  در  حضور  روزهای  نخستین  از  زاکانی 
تهران علاقه زیادی به بیلبوردهای تهران داشت. در هر 
موضوع و رویدادی، بیلبوردها محل رژه سیاست های 
زاکانی و طیف سیاسی او بود. از ترتیب عجیب قرار 
دادن چهره های نظامی و سیاسی در مهر سال گذشته 
در یک بنر در تهران تا صداهای پیدا و پنهانی که از 
هزینه های میلیاردی برای بنرهای شهرداری تهران برای 

این بیلبوردها می گفتند.
کمپین »تهران دوست داشتنی« یکی از کمپین های 
تبلیغاتی ای بود که در سال ۱۴۰۳ برگزار شد. این کمپین 
با هدف بهبود تصویر ذهنی شهر تهران و افزایش حس 
کمپین  این  شد.  اجرا  شهر  این  به  شهروندان  تعلق 
همچنین سعی داشته رابطه ای مثبت و عاطفی با مردم 
برقرار کند تا باعث تغییر نگرش های منفی در مورد 
از  این کمپین  الگوبرداری  شهر و مشکلات آن شود. 
کمپین های موفق دنیا بود اما به نظر نمی رسد در تهران 

توفیق قابل توجهی پیدا کرده باشد.
پیام واضح این کمپین این است که تهران را نه فقط 
عنوان  به  بلکه  مشکلات،  دارای  شهر  یک  عنوان  به 
شهری با زیبایی های خاص ببینیم. با این وجود »عدم 
ارتباط عاطفی« و این که اجرای کمپین فاقد عمق لازم 
کنار مشکل همیشگی  در  بود  پیوند  این  ایجاد  برای 
جای  به  تبلیغ محوری  یعنی  زاکانی  سیاسی  جریان 
مشارکت محوری از اصلی ترین مشکلات این کمپین 

بود.
چگونه شهروندان تهرانی باید با یک بنر که مملو از 
بی توجهی به مسائل واقعی شهروندان تهرانی از قبیل 
آلودگی هوا، ترافیک و ناکارآمدی حمل ونقل عمومی بود 

حس همدلی پیدا کنند.
این بنرها بیش از این که بتواند رزومه ای برای زاکانی 

در تداوم حضور در شهرداری باشد، تنها سروصدایی 
به راه انداخت تا تیم رسانه ای زاکانی بتوانند روی آن 

مانور دهند.
او در شهرداری وعده های بزرگی از قبیل شکستن کمر 
ترافیک و قیمت مسکن تا نونوارکردن ناوگان حمل ونقل 
عمومی و ارزان کردن زندگی در تهران داده بود. وقتی 
وعده های او فراتر از تیترهای روزنامه همشهری نرفته، 
بنرهای شهرداری نمی تواند برای زاکانی دستاوردسازی 

کند.
غائله اتوبوس های نو و آسفالت کشی در تهران

دستاورد  روی  بر  مکررا  اخیر  های  ماه  در  زاکانی 
آسفالت کردن گسترده پایتخت تاکید کرده و سعی دارد 
تا این مساله را به عنوان نقطه قوت عملکرد خود در 
شهرداری تهران مطرح کند. در دهه ۷۰ و ۸۰ قسمت 
اعظم از پایتخت در زمان شهرداری محمدباقر قالیباف 
آسفالت شد. قالیباف بعدها از این موضوع به صورت 

مستقیم و غیرمستقیم استفاده تبلیغاتی وسیعی کرد.
این  از  مجدد  استفاده  تا  دارد  سعی  زاکانی  حالا 

موضوع کارنامه مدیریت شهری خود را تقویت کند.
در  که  تهران  در  کشی  آسفالت  موضوع  بر  علاوه 
ماه های اخیر سرعت گرفته است موضوع وارد کردن 
اتوبوس های جدید نیز از جمله اقداماتی است که در 
ماه های اخیر صورت گرفته است. اقداماتی که تا همین 
چند ماه پیش در مدیریت نزدیک به ۳ ساله زاکانی 

خبری از آن ها نبود.
ائتلاف با حلقه دولت سیزدهم علیه قالیباف

زاکانی در شورای شهر تهران منتقدان جدی دارد. 
منتقدانی که طیف زاکانی می گویند نیروهای نزدیک 
به قالیباف هستند. رجانیوز که مشخصا توسط حلقه 
دولت سیزدهم مدیریت می شود اخیرا در گزارشی به 
این موضوع پرداخته و نوشته است:»  رفتار و مواضع 

به  نزدیک  اقراریان، عضو  چهره هایی همچون مهدی 
هنوز  شهر  شورای  می دهد  نشان  به خوبی  قالیباف، 
با  اقراریان،  است.  جناحی  رقابت های  اصلی  میدان 
وجود مصوبه مجلس برای تمدید شورا، دوباره بر اتمام 
دوره چهار ساله زاکانی تأکید کرده و بحث تغییر شهردار 
را پیش کشیده است؛ موضوعی که مطرح شدنش برای 
تنها ده ماه آینده مدیریت شهری، چیزی جز اغراض 
جلوه  مضحک  کارشناسان  نگاه  از  و  ندارد  سیاسی 
می کند.« رجانیوز در این مطلب مدعی شده است که 
» ریشه این تحرکات را باید در حوادث تیر سال گذشته 
جست وجو کرد؛ زمانی که پس از سانحه بالگرد شهید 
انتخابات زودهنگام ریاست جمهوری، توقع  رئیسی و 
تیم قالیباف بر کنار رفتن همه نامزدها به نفع او بود. 
با کناره گیری زاکانی به نفع جبهه انقلاب و نه به نفع 
این اختلافات به مرور به فشار برای حذف  قالیباف، 
زاکانی از شهرداری انجامید. برای مثال تنها ده روز از 
انتخابات دور دوم گذشته بود که پروژه ی تلاش برای 
کنارزدن شهردار  توسط تیم قالیباف در شورای شهر 

کلید خورد ولی ناکام ماند.«
زاکانی در مقابل منتقدان خود در شورای شهر تهران 
البته طیف سعید جلیلی  با حلقه دولت سیزدهم و 
ائتلاف کرده است. تنش بین جلیلی و قالیباف حالا یک 
محور جدید پیدا کرده و علیرضا زاکانی در کنار طیف 
جلیلی سعی دارد تا ناکارآمدی های مدیریتی خود را 
در تقابل با طیف قالیباف موضوعی سیاسی جلوه دهد.
در  زاکانی  علیرضا  ماندن  برای  اقدامات  این  همه 
شهرداری تهران است. چه بستری بهتر از شهرداری 
فال  قرعه  روزی  بالاخره  می کند  فکر  که  مردی  برای 
ریاست جمهوری به نامش می افتد و از نقش همیشگی 
مکمل در انتخابات و از زیر عنوان نامزد پوششی بیرون 

می آید.

یک عضو هیات رئیسه مجلس دهم، تاکید کرد: علی رغم ادعاهای 
اولیه آمریکایی ها امروز مواضع متناقض آنان نشان می دهد که تیم 
مذاکره کننده آمریکایی یکدست و مصمم نبوده در حالی که تیم مذکراه 

کننده ایرانی از ابتدا یک موضع روشن و صادق اتخاذ کرده است.
محمد علی وکیلی در گفت وگو با ایسنا، در آستانه دور چهارم مذاکرات 
موضع  که  است  این  واقعیت  کرد:  بیان  آمریکا،  و  ایران  غیرمستقیم 
جمهوری اسلامی ایران از ابتدا معلوم بوده است. یک تدبیر درست از 
ابتدا صورت گرفت.  از ابتدا رفتن به سمت ساخت سلاح هسته ای خطوط 
قرمز جمهوری اسلامی ایران بود. هم از لحاظ شرعی و هم از لحاظ کارکردی 
ساخت سلاح هسته ای ممنوع است. این امر دست جمهوری اسلامی 

ایران را باز کرده است و تقریبا در فضای بین الملل باور پذیر شده است.
ایران همواره در خصوص سطح غنی سازی انعطاف نشان داده است

وی در ادامه اظهار کرد: در بحث غنی سازی نیز ایران همواره انعطاف 
از خود نشان داده است مشروط بر اینکه طرف مقابل در مواضع خود 
صادق باشد.  جمهوری اسلامی ایران همواره در خصوص سطح غنی 
سازی انعطاف حداکثری داشته است. اما اینکه هر روز آمریکایی ها یک 
موضع جدید اتخاذ کنند، نشان می دهد که تیم ترامپ برخلاف گارد 
اولیه که از خود نشان دادند که یک تیم یکدست و مصمم در مسیر 

تحقق اهداف شخص ترامپ هستند، اینگونه نیست.
مواضع تیم ترامپ متناقض است

نماینده ادوار مجلس شورای اسلامی، تصریح کرد: مواضع این 
روزهای آمریکایی ها نیز نشان داد که تیم ترامپ یکدست نیست. 
مواضعی که از این تیم بیرون می آید متناقض است. آن کسی که 
باید امروز به شکل منقح موضع بگیرد، آمریکایی ها هستند. موضع 
جمهوری اسلامی ایران در خصوص مذاکرات از ابتدا مشخص بود. 
تیم مذاکره کننده ایرانی نیز در این موضع صادق بوده است. نوسانی 

در دیدگاه ایران در روند مذاکرات وجود ندارد.
اصل فناوری هسته ای ایران قابل معامله نیست

وی در ادامه تاکید کرد: خط قرمز جمهوری اسلامی ایران ساخت 
بمب هسته ای و استفاده نظامی از انرژی هسته ای است. دومین خط 
قرمز جمهوری اسلامی ایران در مذاکرات نیز این بوده که ما هیچ گاه 
اصل فناوری هسته ای را معامله نخواهیم کرد؛ چراکه هزینه سنگینی 
برای این فناوری شده است.  این هزینه با هیچ معامله ای قابل جبران 
نیست. اصل دانش و فناوری هسته ای ایران باید حفظ شود. اما در 
خصوص سطح غنی سازی در فرم خاصی که در پروتکل ها تعریف 
شده است، برای اطمینان این که ایران از سطح معینی از غنی سازی 

عبور نخواهد کرد، به نظر من می تواند قابل مذاکره باشد. دراین زمینه 
می توان انعطاف داشت. در زمینه سطح غنی سازی حداکثر انعطاف از 

سوی ایران وجود دارد.
یکی از مزیت های این دوره از مذاکرات حذف اروپایی ها است

وی افزود: اما برای عبور از اصل فناوری هسته ای به هیچ وجه ایران 
قبول نخواهد کرد. از نگاه بنده یکی از مزایای مذاکرات این دور این بود 
که بین دو طرف اصلی حاکم است. از ابتدا مشکل بین ایران و آمریکا 
بود و حضور اروپا در مذاکرات همواره مسئله ساز بوده است. نقش 
پلیس بد و پلیس خوب را ایفا می کنند.  اروپایی ها هیچ گاه ارزش 
افزوده ای در مذاکرات نداشته اند. در این شرایط اطمینان به دوستان 
برای مسیری که می رویم از سوی ایران صورت گرفته است. اما اگر یک 
روزی مسائل به نقطه بغرنج برسد، در یارکشی های آتی قطعا اروپا 
بار دیگر در کنار آمریکا می ایستد و چین و روسیه در کنار ایران. من 

امیدوار هستم که به این نقطه نرسیم.
وکیلی خاطر نشان کرد: به رغم مواضع متناقضی که آمریکایی ها از 
خود نشان داده اند، من امیدوار هستم که این مذاکرات روبه جلو پیش 
رود. این نقطه ای که امروز در آن قرار گرفته ایم، به آسانی به دست 

نیامده که به آسانی از دست برود.

زاکانی چه اقداماتی برای ماندن در پست شهرداری تهران انجام می دهد؟

تلاش برای ماندگاری در بهشت
گروه سیاسی- شهرداری تهران زیر سایه علیرضا زاکانی در هفته های اخیر به شدت فعال شده است؛ از کمپین »تهران دوست داشتنی من« تا »اتوبوس 

هایِ جدید« که به یکباره در پایتخت ظاهر شده و ماجرای حقوق دستمزدهای ...مترو همه و همه یک پیام دارد؛ زاکانی می خواهد در شهرداری بماند.

اصل فناوری هسته ای قابل معامله نیستمحمدعلی وکیلی: 

چگونه 
شهروندان 

تهرانی باید با 
یک بنر که مملو 
از بی توجهی به 

مسائل واقعی 
شهروندان 
تهرانی از 

قبیل آلودگی 
هوا، ترافیک 
و ناکارآمدی 

حمل ونقل 
عمومی بود 

حس همدلی 
پیدا کنند

اجلاسیه دوم مجلس دوازدهم درحالی در روزهای آینده برگزار خواهد شد، 
که این بار زنان مجلس دوازدهم عزم خود را برای حضور در عزم خود را برای 
کاندیداتوری در انتخابات هیأت رئیسه و حضور در ترکیب هیأت ۱۲ نفره جزم 

کردند.
به گزارش خبرآنلاین ۴۶ سال است که از آغاز مجلس شورای اسلامی می 
گذرد و در طول این سال ها در حالی که بیشترین رأی دهنگان زنان بودند اما 

سهمشان از تصمیم گیری های تقنینی بسیار کم بوده است. یعنی از حدود 
۳۴۸۰ نماینده ای که در طول دوازده دوره مجلس در خانه ملت حضور پیدا 
کرده اند، تنها ۱۱۶ نفر از آنان زن بوده اند. این آمار وقتی به مسئله هیأت 

رئیسه می رسید، وضعیت قابل تأملی به خود می گیرد. 
به طوری که در طول چهل و شش انتخابات هیات رئیسه ای که برگزار شده  
تنها در چهار سال دو کرسی به دو زن اختصاص پیدا کرد؛ سهیلا جلودارزاده و 
شهربانو امانی تنها زنانی هستند که در مجلس ششم سهمی از سکوی هیات 
رئیسه مجلس به دست آوردند پس از آن حتی در مجلس دهم که برای اولین 
بار رکورد بیشترین حضور زنان در مجلس شکسته شد هیچ زنی به هیات 

رئیسه راه پیدا نکرد.
زنان مجلس دوازدهم علیه یک سنت غلط؟

اجلاسیه دوم مجلس دوازدهم درحالی در روزهای آینده برگزار خواهد شد، 
که این بار زنان مجلس دوازدهم عزم خود را برای کاندیداتوری در انتخابات 
هیأت رئیسه و حضور در ترکیب هیأت ۱۲ نفره جزم کردند. خاصه آنکه برخی 
شنیده های خبرگزاری خبرآنلاین از صحن علنی مجلس حکایت از کاندیداتوری 

سارا فلاحی و فاطمه مقصودی دارد. 
در این میان، سارا فلاحی، نماینده ایلام در مجلس درباره کاندیداتوری زنان 
در انتخابات هیأت رئیسه و تصمیم فراکسیون زنان به خبرگزاری خبرآنلاین 
گفت: »در حال حاضر، جلسه ای برگزار نشده اما یکی دو نفر از دوستان 
هستند که می خواهند کاندیدا شوند. من هم قصد شرکت در اجلاسیه را دارم 

اما بستگی به فضای مجلس دارد.«
او با اشاره به فضای مردسالانه هیأت رئیسه مجلس گفت: »در عمل بله اما 
در گفت و گو خیر. برای آنکه زنان رأی نیاورند، می گویند که یک نفر از زنان 
کاندیدا شود تا به او رأی بدهیم. اما تجربه یک نفر شدن فراکسیون را داشته 
ایم که رأی نیاورده است. آنان اعتقادی به توانایی خانم ها ندارند و رفاقتی رأی 

می دهند. همیشه توانمندها در میان آقایان نیستند.«
این نگاه سنتی باید شکسته شود

همچنین عالیه زمانی کیاسری، نماینده ساری در مجلس در گفت و گویی 
با خبرگزاری خبرآنلاین، با اشاره به تصمیم فراکسیون زنان برای کاندیداتوری 
در انتخابات هیأت رئیسه گفت: فراکسیون زنان برای انتخابات هیأت رئیسه 
برگزار می کند.  برای آن  اما فراکسیون یک جلسه  کاندیدا معرفی می کند 
احتمال دارد یک یا چند نفر از خانم ها برای بخش های مختلفی مانند دبیری یا 

ناظری کاندیدا شوند، اما هنوز اسامی نهایی نشده است.
برای  من  گفت:  انتخابات  این  در  خود  مشارکت  احتمال  به  اشاره  با  وی 
در  باشد،  مهیا  شرایط  که  صورتی  در  و  کرده ام  برنامه ریزی  کاندیداتوری 

انتخابات شرکت خواهم کرد. 
نماینده ساری  درباره انتقادهایی که نسبت به فضای مردانه هیئت رئیسه 
مجلس مطرح شده گفت: همانطور که تعداد زیادی از آقایان کاندیدا می 
شوند، همه خانم ها هم کاندیدا شوند. به نظر من یکی از دلایل این موضوع 
نسبت پایین تعداد نمایندگان زن در مجلس است. هر نماینده ای که بتواند 

اثربخشی حقوقی داشته باشد و یک همبستگی را ایجاد کند، می تواند کاندیدا 
باشد.

وی ادامه داد: باید این نگاه سنتی شکسته شود. کاندیدا شدن مکرر زنان 
حتی اگر در ابتدا منجر به رأی آوری نشود، می تواند راه را برای رسیدن به هدف 

و شکستن قالب های محدودکننده باز کند.
اما با وجود آنکه عالیه زمانی کیاسری هم مهر تایید خود را بر نگاه سنتی 
این  مجلس  زرتشتیان  نماینده  برخوردار،  بهشید  زد،  مجلس  رئیسه  هیأت 

دیدگاه را رد کرد. 
این نماینده مجلس در گفت و گو با خبرگزاری خبرآنلاین با اشاره به تصمیم 
فراکسیون زنان تاکید کرد: هنوز مشخص نیست چه کسانی برای هیئت رئیسه 
کاندیدا می شوند و احتمالاً از فردا این موضوع روشن خواهد شد. فکر می کنم 
در این انتخابات بیش از بیش از یک نفر کاندیدا داشته باشیم و  هنوز اسامی 

آن ها مشخص نیست.
وی درباره مردانه بودن فضای هیئت رئیسه گفت: من فکر نمی کنم مردانه 
بودن فضا عامل اصلی باشد و تفاوتی بین زن و مرد باشد. بلکه شایستگی، تلاش 
افراد برای حضور در این انتخابات  تعیین  کننده است. شاید کم بودن تعداد زنان 

باعث این عامل شده باشد، اما این طور نیست که قصد مردانه باشد.
برخوردار همچنین در پاسخ به برخی ادعاها مبنی بر اینکه پیشنهاد شده 
تنها یک زن کاندیدا شود و رأی ها به همان یک نفر داده شود، گفت: من در 

جریان نیستم.

نگاه سنتی شکسته خواهد شد؟
عزم زنان برای حضور در هیات رئیسه مجلس
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